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«، »دانشـــگاه های نســـل چهارم«، »پژوهش های  »پژوهش های اثرگذار
هدفمند« و »ارتباط دانشگاه با صنعت«؛ عباراتی آشنا هستند که طی 
سال های اخیر به وفور از زبان دولتمردان، سیاستگذاران علوم و فناوری و 
همچنین بدنه جامعه علمی متشکل از استادان و دانشجویان پژوهشگر 
یک  به گوش رسیده است. ایران با وجود توسعه گسترده در بخش تئور
علم، حرکت به ســـمت لبه دانش و البته حضور در جمع ســـردمداران و 
یز  پیشتازان تولید مقاله، هیچ گاه نتوانسته کریدوری مشخص برای سرر

علوم به جامعه و صنایع و تبدیل دانش به محصولات و خدماتی مفید 
بردی برای استفاده جامعه طراحی کند.  و کار

ســـال 1397 دانشـــگاه آزاد اســـامی از برنامه ای عظیم رونمایی کرد که 
بسیاری تصور می کردند سنگی بزرگ نشانه نزدن بوده و مانند نمونه های 
، سرنوشتی به جز یأس و فراموشی نخواهد داشت، اما حالا  متعدد دیگر
بعد از گذشـــت تقریبا 6 ســـال، ســـامانه ای شـــکل گرفته که ده ها هزار 

پروپوزال، پایان نامه و رساله را در خود جای داده است. 
در ایـــن میـــان بایـــد بـــه فـــردی اشـــاره کرد کـــه از روز نخســـت تولد ایده 
، کنار  »پایش«، ساختارســـازی و حرکت به ســـوی پژوهش های اثرگذار
دکتر محمدمهدی طهرانچی حضور داشته و حالا نیز مسئولیت نظارت 

بر دبیرخانه ها و مجریان علمی را برعهده دارد. دکتر محمد علی اکبری، 
دانش آموخته رشـــته فیزیک و اســـتاد دانشـــگاه شـــهید بهشـــتی بوده و 
حالا معاون علوم، مهندســـی و کشـــاورزی دانشگاه آزاد اسامی است. 
علی اکبری مشـــاور رئیس دانشـــگاه در امور پژوهشـــی و رئیس باشـــگاه 
پژوهشگران جوان و نخبگان دانشگاه آزاد اسامی نیز به شمار می رفت. 
او طرح هدفمندسازی پژوهش ها را از سال 1393 در دانشگاه بهشتی 
همراه با دکتر طهرانچی در ســـر داشـــت و حالا به رویای بزرگ تری فکر 
می کنـــد؛ »ســـیلیکون ولی مجازی«؛ منطقه ای کـــه همانند نامش مانند 
دره ای، غول هـــای تکنولـــوژی و انفورماتیک جهان را در خود جای داده 
اســـت. »ســـیلیکون ولی« واقـــع در آمریکا بـــه مرکز فنـــاوری اطاعات و 

ارتباطـــات جهان شـــهرت دارد و ارزش هر کـــدام از کمپانی های عظیم 
درونـــش، بیـــش از تولید ناخالص ملی ده ها کشـــور اســـت. دولت های 
یادی در سراسر دنیا برای ساخت نمونه ای مشابه تاش کردند، ولی  ز

به دلایل متعددی محکوم به شکست بودند. 
وی  کبـــری معتقد اســـت می توان »ســـیلیکون ولی ایرانـــی« را نه ر علی ا
زمین بلکه بر بستر اینترنت بنا کرد. با او به گفت وگو نشستیم و به طور 
مفصل درباره برنامه های علمی دانشـــگاه آزاد اســـامی، چالش های 
« و معضات موجود بر سر  ، دســـتاوردها، ســـامانه »پژوهشـــیار پیش رو
راه دانشـــگاه و صنعـــت صحبت کردیـــم. ماحصل این گفت وگو را در 

ادامه می خوانید.

یکی از دلایلی که باعث شد شما طرح »پایش«  و برنامه های علمی را راه اندازی 
کنیـــد، ایـــن بـــود که پژوهش ها در کشـــور اثرگـــذار نبودند. یک ســـری پایان نامه و 
رســـاله چاپ شـــده و در کتابخانه ها قرار می گرفتند. ابتدا می خواهیم به ادبیات 
« برسیم. اصا پژوهش اثرگذار را چه مدلی از  مفهومی نسبت به »پژوهش اثرگذار
پژوهش در دانشگاه آزاد اسامی و به صورت کلی در تمام دانشگاه ها می دانید؟
ی پژوهش نگاه کرد. اتفاقا کشـــور ما در یکی  دو نوع می توان به بحث اثرگذار
از انـــواع آن موفـــق اســـت؛ پژوهش هـــای وابســـته به شـــخص. مثلا من اســـتاد 
دانشـــگاه در رشـــته خـــودم با یک صنعت قراردادی می بنـــدم، کار صنعت را 
هم راه می اندازم و جلو می روم یا پروژه می گیرم، انجام می دهم و می روم. این 
پژوهش، اثرگذار است، چون برای من آورده ای دارد و صنعت هم بهره می برد. 
این یک بحث اســـت که در کشـــور ما ســـابقه دارد. از نظر من، بد هم نیســـت. 
یادی از آدم های توانمند و هیات علمی را می توانید در دانشگاه آزاد  تعداد ز
اسلامی پیدا کنید که به معنای واقعی و همین معنی، اثرگذار هستند. بحث 

ما این نیست. آنچه ما با آن شروع کردیم، متفاوت است. 
یم،  یم. با یک نفر ســـر و کار ندار 90 هزار یا 100 هزار پایان نامه و 20 هزار نفر دار
ی انجـــام داد تـــا همگرایی در آن اتفـــاق بیفتد. باید این  چگونـــه می تـــوان کار
اثرگـــذار بـــودن بـــه نحـــوی اتفاق بیفتد کـــه حداقل دانـــش 90 هـــزار پایان نامه 
»categorised« )تفکیـــک( شـــود. کلاس بنـــدی کنید و بگویید در این کلاس 
، چنیـــن کارهایـــی و در کلاس دیگری، اقدامات متفاوتی را انجام داده ام.  کار
ی اســـت که می توانید انجام دهید.  ید، این حداقل کار همین گونـــه پیـــش برو
ید و همین روند  کاغذهایی که مثل همدیگر هســـتند را کنار یکدیگر بگذار

یادی از آن را انجام داده ایم.  ی که قسمت ز را ادامه دهید؛ این می شود کار
پایان نامه ها را همگرا کرده ایم و گفته ایم 10 پایان نامه در یک مدل خاص و پنج 
پایان نامه دیگر در مدل خاصی کار کرده اند. پس آنچه حداقل در ذهن شخص 
من اســـت، این بوده قبل از اینکه بخواهم پژوهش را اثرگذار کنم، باید همگرا 
ی بروم. باید 50 پایان نامه را استخراج  کنم و بعد از همگرایی به سراغ اثرگذار
کرده و نتیجه آنها را تبدیل به خروجی مدیریتی یا صنعتی یا اجتماعی کنم. 
خروجی بستگی به موضوع دارد. آنجا می توانید اثرگذاری اش را ببینید. منطقی 
کنون در ســـامانه وجود دارد، منطق همگرا کردن اســـت، ولی به زودی باید  که ا
به این نکته فکر کنید که با یک نرم افزار یا هوش مصنوعی یا کمک آدم های 
ید. باید خروجی 10 یا 50 پایان نامه را  متخصص به ســـمت ارائه فراتحلیل برو
ی اش مشـــخص می شـــود. از فاز اول صحبت  تحلیل کنید؛ آن وقت اثرگذار
کنون پنج ســـال طول کشـــیده اســـت؛ در فاز اول تلاش  می کنم، در حالی که تا
کردیم تولید علمی که در کشور به معنی پایان نامه و رساله اتفاق می افتاد در 

موضوعات مختلف »classify« )طبقه بندی( شود. 

مرحله بعدی چیست؟
مرحله بعدی این است که آنها را با همدیگر جمع کنیم و پنج ورق مدیریتی 

یم؛ باید بتوانیم  یا صنعتی یا اجتماعی ارائه کنید. هنوز یک گام خیلی مهم دار
آنها را با همدیگر جمع کرده و خروجی بگیریم. آن خروجی باید اثرگذار باشد. 
البتـــه معنـــی اش این نیســـت که پژوهش اثرگذار در کشـــور نداشـــتیم. چنین 
کنون »پایش«  پژوهش هایی داشـــته ایم، ولی متکی به شـــخص بوده اســـت. ا
متکی به شـــخص نیســـت. هر فرد در هر جای دانشگاه آزاد اسلامی می تواند 
ی انجـــام دهـــد، در یکـــی از ایـــن بخش هـــا بگذارد و در آینـــده ما نیز از آن  کار

استفاده می کنیم. 
یم.  کنـــون می توانیـــم بگوییم هزار پایان نامـــه در حوزه پدافند غیرعامل دار هم ا
دو ســـال دیگر می توانیم از پنج هزار پایان نامه در این حوزه حرف بزنیم. این 
تعداد در حوزه های مختلف پدافند پخش شـــده اند. باید بنشـــینیم و ببینیم 
هـــر کـــدام چه حرفـــی می زنند. خروجی اش را به پدافنـــد غیرعامل دهیم. فکر 
ی مدنظر  یم که اثرگذار می کنم حداقل دو سه سال دیگر با نقطه ای فاصله دار

ما واقعی است و باید اتفاق بیفتد، رخ دهد. 

پژوهش های هدفمند یا اثرگذار را با چه ویژگی هایی باید بشناسیم؟
یکی از ویژگی های خیلی شفافی که مردم درباره اش همه جا صحبت می کنند 
ید، صنایع و مشکلات  و همیشه گفته می شود، این است؛ شما یک کشور دار
گر بخواهید به  یـــد. ا اجتماعـــی، اقتصـــادی و معضلات صنایع بزرگ هم دار
« نگاه کنید، می بینید آنچه خیلی درباره اش صحبت می کنیم،  معنی »اثرگذار
این اســـت؛ پژوهش برای یکی از مشـــکلات کشـــور در حوزه های اقتصادی، 
، راه حلی ارائـــه دهد، نه  اجتماعـــی، سیاســـی، فرهنگـــی و هر مشـــکل دیگـــر
اینکه لزوما مشـــکل را حل کند. حل مشـــکل، یک فرآیند دیگر اســـت. امکان 
دارد شـــما برای حل یک مشـــکل، 10 راه حل داشته باشید. اینکه شما بتوانید 
ید، تبدیل به تز رســـاله یا پایان نامه مقطع کارشناسی ارشـــد  مشـــکلی را بیاور
کنید، آن پایان نامه به شـــما پیشـــنهاد دهد و بگوید این مشـــکل اجتماعی را 
می تـــوان این گونـــه حل کرد. فرد دیگری بیایـــد مخالفت کند و راه حل دیگری 
ارائـــه کنـــد. برآیند آنها می شـــود چهار ورق مدیریتی که پیش تر اشـــاره کردم و 
«. باید یک فرد مدیر بنشـــیند و بگوید من مدیر در  می شـــود »پژوهش اثرگذار
مسائل اجتماعی با توجه به این پژوهش ها می گویم این روش درست است و 
باید انجام شود. معمولا این کار در اقتصاد کشورهای پیشرفته، خیلی انجام 
می شود. مدل های اقتصادی ارائه می شود و رئیس جمهور یا مسئول »فدرال 
« می گویـــد: »مـــن ایـــن مـــدل اقتصادی را اجرا می کنم.« ممکن اســـت آن  رزرو
مدل، ایراد داشـــته باشـــد، ولی بالاخره از دل دانشـــگاه بیرون آمده، چندین 
ی کرده اند. درنهایت می توانند جواب  آدم دربـــاره اش صحبـــت و نظریه پرداز
دهند. در مجموع یک جامعه انسانی، یک کشور و یک سری مشکلات کاملا 
یم. باید بتوانیم آن مشـــکلات را در دانشـــگاه حل کرده و جواب  مشـــخص دار

 . دهید؛ این می شود اثرگذار

مقام معظم رهبری در بحث پژوهش ها و رساله ها، صحبت های زیادی داشته اند. 
طی سال های اخیر چه اتفاقاتی افتاده تا پژوهش، اثرگذار شود؟ اصا در جامعه 
علمی؛ چه دانشـــگاه آزاد اســـامی و چه دانشـــگاه های دولتی، اقداماتی انجام 

شده تا کشور را به سمت مطلوب هدایت کند؟
دانشـــگاه های دولتی را نمی دانم، ولی در دانشـــگاه آزاد اســـلامی؛ بله، اتفاق 
افتاده است. پایش، همین است. از روز اولی که شروع کردیم، نیت مان همین 
یم، بدنه را  ی را انجام دهیم. علاوه بر اینکه مدام جلو می رو بود که چنین کار
هم کامل تر می کنیم. یک ســـری مســـائل هســـتند که باید کنار پژوهش در نظر 
بگیرید. آنچه آمریکایی ها به عنوان »ســـیلیکون ولی« )محلی مشـــهور به مرکز 
ی اطلاعات و ارتباطات جهان( دارند و پژوهش را به یک محصول اولیه  فناور
تبدیل می کنند. باید چنین مواردی را هم داشته باشیم. لزوما این گونه نیست 
ید. ابتدا باید تحقیق کنید،  که برای ساخت جت، پیش از همه موتورش را بساز
ید و ارتقا دهید. بین پژوهش و صنعت،  آلیاژش را پیدا کرده، نمونه اش را بساز
جایی هســـت که باید آنجا را هم داشـــته باشید. پژوهش را طبقه بندی کرده و 
خروجی اش را بگیرید؛ خوب است، ولی باید این خروجی را در جایی تست 
کنیـــد یـــا ببینید کدام خروجی بهتر اســـت. باید ایـــن موارد را چک کنید؛ این 

مفهومی است که آقای دکتر طهرانچی به آن »سرا« می گوید. 

سراهای نوآوری. 
ی« خیلی جدی اســـت. وقتی می خواهید مشـــکل یک کشور  بله، لغت »نوآور
گر از قبل وجود داشت که مردم  ی کنید. ا را حل کنید به یک معنا باید نوآور
مشکل را حل می کردند. زمانی که می گویید می خواهم این کار را انجام دهم 
ی شـــود. لزوما همـــه پژوهش ها منجر به  یعنـــی پژوهش تـــان منجر به یک نوآور
ی نشـــده و نمی شـــوند. درصدش مشخص بوده و می توان گفت در دنیا  نوآور
ی کرده  هـــم به چه میزان اســـت. برای اینکه بتوانیـــد پژوهش را تبدیل به نوآور
و آن را بـــه داخـــل صنعـــت ببرید؛ به یک پل جدی میـــان پژوهش و صنعت، 
پژوهش و جامعه نیاز اســـت؛ نتیجه اش می شـــود آنچه آقای دکتر طهرانچی 

ی« می گوید.  به آن »سرای نوآور
به این سادگی که می گویم هم نیست. مثل مفهوم »پارک« است که آقایان در 
ی کردند. چقدر موفـــق بودند؟ می توان رفت و  دانشـــگاه های دولتـــی راه انداز
دید. منظورم این است که نباید ساده به داستان نگاه کرد و گفت پایان نامه ها 
را بـــه پایـــش آوردم، کارهایی انجام دادم و تمام شـــد. نه، تمام نشـــد. تازه باید 
به داخل ســـرا برود و بعد وارد صنعت شـــود. »ســـرا« یک مفهوم کاملا پیچیده 
است. در دانشگاه آزاد اسلامی مشغول انجام این کارها با همدیگر هستیم. 
چه زمانی به نتیجه می رســـد؟ نمی دانم. پروژه پایش از ایده تا حالا به راحتی 

9 سال طول کشیده است. 

سال 1397 هم رونمایی شد. 
بله، سال 1397 در دانشگاه آزاد اسلامی رونمایی شد، ولی من از سال 1393 
کنون به این نقطه رسیده ایم  در دانشگاه شهید بهشتی، آن را دنبال می کردم. ا
کـــه آنهـــا را طبقه بندی کرده ایم و پایان نامه ها در درون آن می نشـــیند. حداقل 
دو ســـه ســـال دیگـــر باید صبر کنیم تا تعـــداد پایان نامه ها افزایـــش پیدا کند. 

همزمان مفهوم سرا شکل گرفته باشد. خروجی ها را آرام آرام به داخل سرا ببریم 
و دانشـــجویی که پژوهش مذکور را انجام داده هم وارد ســـرا شـــود. حالا به این 
نکتـــه فکـــر می کنیم که همایش های همگرا برگزار کنیم. دانشـــجویانی که در 
حوزه پدافند، تطابق نهایی گرفته اند را جمع کرده و همایشـــی داشـــته باشـــیم 
تا پایان نامه ها از جهات مختلف ارائه شـــوند. کم کم فرمتی که در دنیا وجود 
ی می کنیم. فرمت دنیا مشـــخص اســـت؛ همایش به دلیلی  دارد را پیاده ســـاز
برگزار می شود. بخشی از آن دورهمی بوده و بخشی دیگر مربوط به انجام کار 
« باید در ایران نیز شکل بگیرد.  مشترک با همدیگر است. فرمت »با همدیگر
باید جایی باشد که ایده هایتان را ببرید و با آدم هایی مطرح کنید. آن آدم ها 
باید آدم های صنایع باشند؛ این می شود سرا. بچه ها باید آرام آرام به این سمت 

بروند. نمی شود فی البداهه خلق کنیم. باید زمان بگذرد. 

پس اکنون یکی از ارتباطات شما با سراهای نوآوری دانشگاه آزاد اسامی است. 
بله. 

ارتباط با روسای سراها از طریق مجریان شکل می گیرد؟
ما مفهومی به نام »دانشـــکدگان« جا انداخته ایم. دانشـــکدگان عملا میانبری 
خواهند شـــد تا مجریان برنامه های علمی ما را بیاورند، روســـای ســـراها را نیز 
بیاورند تا حول یک حوزه مشترک مثل هوش مصنوعی با همدیگر کار کنند. 
یم، یک ســـرای هوش مصنوعی خواهیم داشت و  ما یک رئیس دانشـــکده دار
یم؛ آنها باید بیایند در اینجا بنشینند و  یک برنامه علمی هوش مصنوعی دار
با همدیگر حرف بزنند. آدم هایی که مســـئول هســـتند باید بتوانند با همدیگر 
حرف بزنند. یک ساختار درست می کنیم که این آدم ها را در یک جا بنشانیم 
و بگوییـــم درســـت اســـت کار برنامه علمی هوش مصنوعـــی انجام می دهید 
ی هوش مصنوعی متمرکز هســـتید.  یـــا در صنایـــع کار می کنیـــد، ولی همه رو
ی از دانشگاه ها بیشتر است.  در حال حاضر تعداد مقالات »گوگل« از بسیار
گوگل که دانشگاه نیست، ولی پژوهشگر و بخش پژوهشی دارد. از سوی دیگر 
تیم »development« )توســـعه( دارد. گوگل هر روز در حال پیشـــرفت اســـت، 
پـــس ایـــن دو کنار همدیگر هســـتند. ما می خواهیم »کنـــار همدیگر بودن« را 
در دانشـــکدگان درســـت کنیم. مفهومی به نام »دانشـــکده هوش مصنوعی« 
تاســـیس کنیم؛ هم پژوهشـــگر و هم ســـرا باید آرام آرام در آن باشـــد. باید ســـرا را 

یم. این اقدامات از نظر من کمی زمان بر است.  کنار آن بگذار

ید؛ در آن رئیس  بنابراین طبق گفته های شما در حال حاضر یک دانشکدگان دار
ســـرا و مجری برنامه علمی حضور پیدا می کنند و همراه با رئیس دانشـــکدگان، 

تیمی را تشکیل می دهند. 
بله، شورای دانشکدگان را تشکیل می دهند. 

این شورا هنوز ایجاد نشده است؟
رئیس شـــورا مشـــخص اســـت، مجری های برنامه های علمی که باید حاضر 

باشند نیز مشخص هستند. بعضی از شوراها تشکیل شده اند. 

کار آنها ایجاد همان پل برای برقراری ارتباط با صنایع است؟
بله. 

یکی از اتفاقاتی که در کشور هم در دانشگاه های دولتی و هم در دانشگاه آزاد 
اســـامی رخ می دهد، صحبت از حلقه مفقوده برای ارتباط با صنعت اســـت، 

ولی چرا در عمل اتفاقی نمی افتد؟
ســـوال ســـختی اســـت! تجربه دنیا چه می گوید؟ بهترین پلی که ساخته شده 
ســـیلیکون ولی اســـت. یک طرف آن دانشگاه »اســـتنفورد« بوده و طرف دیگر 
صنایع آمریکا هستند. سوال این است، آیا شما می توانید یک سیلیکون ولی 
گـــر بتوانیـــد جواب این ســـوال را بدهید، آن وقـــت می توانید  ید؟ ا دیگـــر بســـاز
بفهمیـــد صنایـــع جلو نمی آیند یا دانشـــگاهیان. آقایان آمریکایی خواســـتند 
یک ســـیلیکون ولی دیگر در »برکلی« بســـازند، اما نتوانستند. در جاهای دیگر 
دنیا هم تلاش هایی صورت گرفت، ولی موفق نشـــدند. هیچ کســـی نتوانست 
مثل ســـیلیکون ولی بســـازد. چرا سیلیکون ولی، ســـیلیکون ولی شد؟ چرا این 
اتفاق در آنجا افتاد؟ می توان انواع و اقسام دلایل را ذکر کرد. بعضی اتفاقات 
با زور شدنی نیست. شما نمی توانید به بچه ها و صنایع بگویید بیایید اینجا 
بنشـــینید. صنعتی ها را هم مجبور کنید از میان بچه ها انتخاب کنند؛ این 
ید.  ی کرد. شما باید صبر کنید و محیط را بساز اتفاق نمی افتد و نمی توان کار
سیلیکون ولی سال 1939 استارت خورد، حالا در سال 2024 هستیم؛ یعنی 85 
یم،  ید یک سرا در دانشگاه طی پنج سال بساز کنون شما انتظار دار سال قبل. ا
نمی شود. باید محیطی آماده کنید. اینکه پارک بسازم، معنی اش این نیست 
که سیلیکون ولی ساخته ام. مردم رفته اند دلایل احداث سیلیکون ولی را بررسی 
کرده اند. یکی از دلایل این است که دانشگاه خیلی خوبی مثل استنفورد پشت 
آن است، ولی برکلی وقتی خواست نمونه مشابهی ایجاد کند، نتوانست این 
کار را انجـــام دهـــد؛ بـــا وجـــود اینکه به همان اندازه خوب بـــود. بعد هم دیدند 
»multicultural« )چندفرهنگی( است. استنفورد، جایی است که بچه ها از 
کشـــورهای مختلـــف به آن می آیند. برکلی نیز چنیـــن خاصیتی دارد، ولی باز 
یـــک«، آدمی بود که کار را  هـــم نتوانســـت. همچنیـــن دیدند فردی به نام »فردر
شـــروع کرد. از صنایع پول گرفت، اینجا گذاشـــت و بچه ها را آورد. همان آدم 
ی  را بردند جای دیگری سیلیکون ولی بسازد، ولی او هم نتوانست چنین کار
کنـــد. می خواهـــم بگویم دلیل واضحی ندارد. یـــک گام جلوتر رفتند و دیدند 
سرمایه گذار خارجی می خواهد. رفتند سرمایه گذار آوردند، اما بازهم نشد. هر 
ی کنند، نمی شود. این گونه نیست  ی کردند و هر قدر خواستند شبیه ساز کار
کـــه آدم تصمیـــم بگیـــرد و بســـازد. باید تصمیـــم بگیرد و اجازه بدهد شـــرایط، 
خودش »revolve« )چرخش( کند. بعد به شرایط کمک کنید. ژاپن تا حدی 
توانسته این کار را انجام دهد. جایی مثل سیلیکون ولی ساخته اند، ولی مثل 
، متفاوت است  سیلیکون ولی نیست. یک شرکت بوده که از لحاظ ساختار

اما سعی می کند همان کار را انجام دهد. 

زمانـــی مـــردم فکر می کردند صنعت جلو نمی آید و وقتی دیگر فکر می کردند 
گر  دانشکده، پژوهشکده و پژوهشگران پیشقدم نمی شوند. حرفم این است ا
ید، ممکن است بازهم نتوانید به نتیجه برسید، چون پیش تر  هر دو را هم بیاور
ی کرده و فکر می کردند می شود! ولی نشد. خیلی هم از ما بهتر  مردم چنین کار
بوده اند. باید سعی کرد آرام آرام این فرهنگ را جا انداخت. باید درباره اش حرف 
زد و توضیح داد. باید افراد علاقه مند، بچه های باهوش و اشـــخاصی را پیدا 
ی کنند. باید کم کم از یک هسته کوچک  کرد که راضی هســـتند ســـرمایه گذار
شروع کرد. نمی توان سیلیکون ولی را یک دفعه ساخت. تقریبا مطمئن هستم 
که نمی توان سیلیکون ولی ساخت. باید محیط علمی خود را آموزش دهید، 
ی کرد.  صنعت ما هم باید آموزش ببیند و قبول کند زمانی می توان چنین کار
این نگاه در صنعت نیست. سمت دیگر و در آموزش و پژوهش ما هم چنین 
نگاهی دیده نمی شود. هر دو طرف را باید آموزش داده و در جای درست قرار 
ی هایی وجود داشـــته باشـــد و بچه هایی باشند  دهید؛ تازه باید ســـرمایه گذار
ی کند.  کـــه چندجانبـــه فکر کننـــد. نمی توانید به یک بچه بگویید چنین کار
کربرگ« که »فیســـبوک« را راه انداخت، هوش اجتماعی هم داشـــت.  آقای »زا
ی انجام دهد تا  او فقط برنامه ننوشـــت، بلکه نشســـت و فکر کرد که چه کار
مـــردم علاقه منـــد شـــوند، لایک کنند و خبـــر بخوانند. من می توانـــم خبر را در 
»بی بی ســـی« هـــم بخوانـــم، ولی چرا به »فیســـبوک« مـــی روم و آنجا می خوانم؟ 
او هوش اجتماعی هم داشـــت. فرآیند ســـاده و فقط برنامه نویســـی نبود. این 
چندگانگی باید شـــکل بگیرد. من از جمله کســـانی هستم که مخالف رشته 
بین رشـــته ای هســـتم. وقتی به من می گویند رشـــته بین رشـــته ای، می گویم آن 
هم رشـــته اســـت »بین رشته ای« یعنی چه؟ اصلا بگویید رشته چند رشته ای. 
باز هم »رشـــته« اســـت. مهم این است که شـــما بتوانید چند رشته ای آموزش 
ید تا بچه بیاید آموزش ببیند. منظورم از آموزش، درس  دهید. محیطی بســـاز
گر می خواهد  نیست، بلکه تفکر چند  رشته ای پیدا کند. او باید بفهمد که ا
فیسبوک راه بیندازد، مسائل اجتماعی و مالی هم مهم است. برای مخاطب 
باید جذاب باشـــد و فقط کد نوشـــتن نیست. تصویرش باید خوشگل باشد. 
به قول آنها »backend« و »front« باید قشنگ باشد. باید درکی نسبت به همه 
این موارد پیدا کند. چنین نگاهی هم در کلاس به دســـت نمی آید، بلکه در 
سیلیکون ولی به دست می آید. آنجا پنج شش آدم همفکر می نشینند، ارتباط 
انســـانی بـــا همدیگـــر برقرار می کنند و بـــه هر دلیلی ممکن اســـت از یکدیگر 
خوششان آمده باشد. دور هم می نشینند و حول یک موضوع فکر می کنند؛ 
این می شود سیلیکون ولی، این می شود پارک و سرایی که آقای دکتر طهرانچی 
ی نمی توانید - همان طور که  می خواهد. از نظر من به هیچ عنوان و با هیچ زور
ی انجام دهید. هیچ گونه نمی شود،  دنیا در این 60 سال نتوانسته - چنین کار

فقط باید اجازه داد این فوران اتفاق بیفتد. 
نکته دیگری می گویم که شـــاید برایتان جالب باشـــد؛ کرونا درســـی به ما یاد 
ی انجام داد. حالا ســـوال این  داد کـــه می تـــوان ایـــن کارهـــا را به صورت مجـــاز
ی ساخت؟ می توان نرم افزار و پلتفرم  اســـت؛ آیا می شـــود سیلیکون ولی مجاز
داشت؟ سیلیکون ولی باشد، ولی مجازی باشد. من و شما همدیگر را نبینیم، 
ی یک موضوع کار کنیم. این ســـوال جذابی در حال حاضر اســـت. آیا  اما رو
ی داشـــته باشیم؟ دانشـــگاه آزاد اسلامی در این حوزه  می توانیم ســـرای مجاز

هم ورود کرده است. 

یادی می طلبد.  احتمالا زمان ز
یم.  کنون آن را دار ما هم ا

مثل سامانه »ست«؟
ی باشد.  بله، آن پلتفرمی است که می تواند یک سیلیکون ولی مجاز

از صحبت های شـــما به 2 نکته رســـیدیم؛ اینکه هم باید به دانشـــگاه ها و هم 
صنایع آموزش داد. دانشگاه ها این آموزش را کم و بیش در عمل انجام می دهند. 
در واحدها و دانشـــگاه هایی کمتر و در برخی بیشـــتر اســـت. آموزش در صنایع 

باید چگونه صورت بگیرد؟
یـــادی از ما  کنون زمان ز همیـــن حـــالا یک ســـری آدم هـــا در صنایع هســـتند. ا
، »ســـت«  در صنعـــت می گـــذرد. آقـــای دکتـــر رنجبران رئیس دانشـــگاه تبریز
ی در  را راه انداخـــت و بـــا توجـــه به پژوهش های انجام شـــده در رباتیـــک، کار
یم به صنعت بگوییم. ممکن است اصلا  ی انجام داد. ما باید برو کتورساز ترا
ی را انجام دهید یـــا نمی توانید؛ این وظیفه  ندانـــد شـــما می توانیـــد چنین کار
ماســـت. چگونه می توانیم این کار را انجام دهیم، ســـوال دیگری است. ست 
ی است و این کار را می کند. صنعت باید در خانه  همان سیلیکون ولی مجاز

ما را بزند و بپرسد تو می توانی این کار را انجام دهی یا نمی توانی؟

این کار را نمی کند. 
بله، هم وقت گیر است و هم فایده ای ندارد. 30 دانشگاه را یکی یکی بررسی 
ی داشـــته باشـــید و  گر شـــما ســـامانه ای مجاز و صحبت کند؟ نمی شـــود. ا
توانمندی هایتان در آن موجود باشد. صنعت هم بداند که از آن نفع می برد. 
صنعـــت از پایـــش ســـودی نمی بـــرد، پس به دنبالـــش هم نمی رود. شـــما فقط 
اطلاعات خود را طبقه بندی می کنید که در آینده، چیزی از آن بیرون بکشید. 
ید یا هزار تومان  گر صنعت احســـاس کند شـــما در جایی به دردش می خور ا
ارزان تـــر می دهیـــد؛ حتمـــا می آید. آنجایی که باید هـــزار تومان را ببیند، از نظر 
من در حال حاضر ســـت اســـت. شـــما می توانید به مدیرعامل بگویید پشت 
کامپیوترت بنشین و اصلا بیرون نیا. وارد این سامانه شو ببین آنچه می خواهی 
گر شدنی باشد، اتفاق می افتد.  را ما تولید می کنیم یا نه. چند می فروشیم؟ ا
خودتان همین کار را می کنید. وقتی از »دیجی کالا« یا »ترب« خرید می کنید، 
ید؟  نه، ولی وقتی  چه کاری انجام می دهید؟ به همین شکل است. اعتماد دار
می بینید یک نفر پشتش نشسته و تضمین می کند، با خود می گویید خیلی 
ی  خوب، هزار یا 10 هزار یا 100 هزار تومان به نفع من است. این تلاش ما و کار
که آقای دکتر طهرانچی انجام داده، جلوتر از زمانه ایران است. به نظر شخصی 
ی  من، هنوز به این ســـطح از فهم پژوهش نرســـیده ایم که سیلیکون ولی مجاز

معاون علوم، مهندسی و کشاورزی دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

می خواهیم »سیلیکون ولی مجازی« بسازیم

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه۵ 

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

ی خواهد بود.  را تصور کنیم. فکر می کنم ست برای ما سیلیکون ولی مجاز

کمـــی بـــه عقب تـــر برگردیـــم؛ بحثی مطـــرح بـــود مبنی بـــر اینکـــه پایان نامه ها در 
ک می خورنـــد. در ایـــن میـــان منتقدانـــی از ســـوی دیگر معتقد  کتابخانه هـــا خـــا
گر به ســـمت حل مســـائل و ارتباط با صنعت برویم، اســـتاد از نوشـــتن  هســـتند ا

مقاله بازمی ماند. نظر شما در این باره چیست؟
من قبول ندارم. حضرت آقا در صحبت هایشـــان نکته ای برای علم دارند که 
من نقل به مضمون می کنم. ایشـــان می گویند یکی از وظایف ما پیشـــرفت در 

جبهه علمی است.
امـــکان نـــدارد کـــه بتوانید یک مشـــکل صنعت را حل کنید، ولـــی آن را مقاله 
نکنید. وقتی مساله ای را به شکلی جدید حل می کنید، حتما می تواند مقاله 
شود. چرا مقاله نشود؟ زمانی که تبدیل به مقاله شد، می شود حرکت در جبهه 
گر شما مشکل صنعت را حل کردید،  علمی. این تناقض را درک نمی کنم که ا
گر شما  تبدیل به مقاله نشود؛ مگر موارد خاص. حتما استثنا خواهد داشت. ا
در حوزه های علوم اســـلامی کار کنید، ممکن اســـت در آن سوی دنیا بگویند 
چون شـــما در حوزه علوم اســـلامی کار می کنید، ما قبول نمی کنیم. درســـت 
اســـت که امکان دارد چنین اتفاقی بیفتد، ولی همه این گونه نیســـتند. شـــما 
ی را  نمی توانید در حوزه برق کار کرده و یک مشـــکل کشـــور مانند اتلاف انرژ
ی را چاپ کنیـــد. قطعا می توانید  حـــل کنیـــد، اما نتوانید موضوع اتـــلاف انرژ

این کار را انجام دهید. 

اشـــاره کردید از ســـال 1393 کار روی پایش را شـــروع کردید. چه اتفاقاتی در این 
تی مواجه بودید؟ در فروردین 1403 چقدر به اهدافی  مدت افتاد و با چه مشکا

رسیدید که سال 1397 در سر داشتید؟
خیلی ســـخت اســـت که بخواهم جزئیاتش را به شـــما بگویم. ســـال 1393 یا 
1394 در دانشگاه شهید بهشتی و زمانی که آقای دکتر طهرانچی، رئیس بود 
برنامه علمی را استارت زدیم. 9 یا 10 برنامه علمی داشتیم و همین مکانیسم را 
پیاده کردیم. بخش های مهم را به شما می گویم؛ مواردی که امروز به آن »زمینه 
پژوهشـــی« می گوییم را آن زمان اســـتخراج کرده و فکر می کردیم چگونه آنها را 
برای 9 برنامه علمی بنویسیم. قسمت اول کار با توجه به جابه جایی رخ داده 
برای آقای دکتر به وقفه ای برخورد کرد. وقتی به دانشـــگاه آزاد اســـلامی استان 
تهران آمدیم، مهم ترین اتفاقی که رخ داد این بود که توانســـتیم الگویی طراح 
کنیم. الگوی »چالش، هدف، منظومه« را طراحی کردیم و آقای دکتر نیز آن را 
در ذهن خود می پروراند. آرام آرام با این و آن صحبت می کردیم و می گفتیم چه 
کار کنیم؟ چگونه یک مســـاله کلان را به مســـائل ریز خرد کنیم؟« مثلا پدافند 
غیرعامل، یک مســـاله کلان بوده و چالش هایش نیز کلان اســـت؛ چگونه آن 
را خرد کنیم و به پایان نامه برسانیم. نمی توان پایان نامه درباره پدافند تعریف 
کـــرد. در تهـــران، الگویـــی در ذهنمان پیدا کردیم. کم کم جســـت وجو کردیم و 
دیدیـــم چنیـــن الگویی وجـــود داشـــت. »Project portfolio management« و 
به طور مخفف »ppm« بود. آن الگو را در استان تهران شروع کردیم. یک سری 

کارکرد و برنامه هم درآوردیم، تا اینکه آقای دکتر طهرانچی به سازمان آمد. 
وقتی به سازمان آمدیم، آن الگو در حال کار بود. یک سری برنامه نیز داشتیم. 
ســـوال این بود؛ چگونه آن را به دســـت دانشجو برسانیم؟ ویژگی دانشگاه آزاد 
، بیشـــتر هم می شـــود.  کز اســـلامی این بود که 270 واحد دارد و جمع آن با مرا
چگونه برنامه را در اختیار دانشجو قرار دهیم؟ ما دانشگاه شهید بهشتی با 20 
هزار دانشجو نبودیم، بلکه حالا یک میلیون دانشجو داشتیم. باید برنامه را به 
دست دانشجو می رساندیم. برای پایان نامه تقریبا 100 هزار دانشجو داشتیم. 
آنجا ایده یک سامانه برای این کار مطرح شد. شروع به نوشتن سامانه ای کردیم 
و وسط کار متوجه شدیم که نمی توان با آن سامانه، جلو رفت. پژوهشیار هم 
یخ اول اردیبهشـــت سال 1398،  کنارش رشـــد کرد. ســـال 1397 آمدیم، در تار
ی پژوهشیار رفت. آن برنامه  »تی سی« و همه چیز را قطع کردیم و کل کشور رو
نیـــز کنـــارش در حال رشـــد بود، ولی میانه کار فهمیدیـــم دیگر فایده ای ندارد 
و نمی توانیـــم بـــا آن برنامـــه کار کنیم. شـــدنی نبود و کار ســـختی اســـت. تمام 
اطلاعاتـــی کـــه آنجا یـــاد گرفته بودیم و همه آنچه بلد بودیـــم را یک دفعه بردیم 
ی پژوهشـــیار ســـوار کردیـــم. این اتفـــاق خیلی مهم بود. تجربـــه ای از 1393  رو

تا 1398 در اســـتخراج برنامه علمی و احصای موضوعات داشـــتیم. الگوی 
خود را بلد بودیم. تلاش کردیم یک ســـامانه بنویســـم که موفق نبودیم. آنچه ما 
می خواستیم در عمل اتفاق نیفتاد. یک دفعه همه این اطلاعات را جمع کرده 
و در پژوهشـــیار خالی کردیم. ســـامانه پژوهشیار در آن زمان خیلی خوب این 

کار را انجام داد، ولی تقریبا پنج سال طول کشید. 

پژوهشیار الان به بلوغ کامل رسیده است؟
ی آن کنترل داشـــته  بلـــه، در حـــال حاضـــر به بلوغی رســـیده کـــه می توانیم رو
باشیم. ما می فهمیم پروپوزال چه زمانی تایید می شود و چه نمره ای می گیرد 
تا به مرحله آخر برســـد. البته هنوز باید »upgrade« )ارتقا( یافته و بهتر شـــود. 
یادی برد تا شـــکل بگیرد. از  الحق والانصاف خیلی وقت گذاشـــتیم و زمان ز
هیچ، این ســـامانه را ســـاختیم. نه ایده ای وجود داشت، نه قبلا کسی این کار 
را کرده بود، نه راهنمایی داشتیم و نه می توانستیم اطلاعاتی در اینترنت گیر 
گر گیر هم می آوردیم به درد نمی خورد، چون باید برای این دانشگاه  یم. ا بیاور
، آرام آرام  اجـــرا می کردیـــم و چیزی وجود نداشـــت. همه را با حـــرف زدن و فکر
، مشکل  ســـاختیم تا به اینجا رســـیدیم. بعد از انتقال اطلاعات به پژوهشـــیار
یم. هنوز در بعضی از استان ها به خوبی  اصلی این بود که ساختار را جا بینداز
جا نیفتاده است. رئیس استان می گوید: »تو که عضو شورای دانشی استان 
دیگری هســـتی، چرا من حقوقت را بدهم؟« هنوز این ســـاختار جا نیفتاده که 
یک دانشگاه آزاد اسلامی وجود دارد و اگر مشکل استان دیگری را حل می کند، 
در واقع مشـــکل مرا حل کرده اســـت. تو و او برای من معنی ندارد. پیش تر هم 
ی با یکدیگر کار کرد. این صحبت ها را رها کنید.  گفتم باید با روحیه همکار
بیایید دور همدیگر بنشـــینیم؛ در حال انجام یک کار مشـــترک هستیم. همه 
یم.  دانشگاه آزاد اسلامی هستیم. هنوز نتوانسته ایم این ساختار را جا بینداز
یک« ســـال 1939 شروع کرده،  چنانکه گفتم کار ســـاده ای نیســـت. آقای »فردر
نزدیک به 50 سال فعالیت داشته و 30 سال پیش نتیجه گرفته است. ما باید 

یم.  حداقل 10 سال دیگر کار کنیم تا بتوانیم تجربیات آنها را به ایران بیاور

فکر می کنید به 50 درصد اهداف دست یافته اید؟
گر بخواهم آنچه در ابتدا فکر می کردیم را فازبندی کنم، باید بگویم دو ســـه  ا
گر  یم. فراتحلیل، فاز دوم ما بود. ا سال پیش می دانستیم به فراتحلیل نیاز دار
بخواهم شرایط را توصیف کنم ما فاز اول را تمام کرده ایم. فاز اول کامل در حال 
گر فاز اول را صددرصد در نظر بگیریم، من هم صددرصد کارم را  کار است. ا
، سه و چهار را در نظر بگیریم که مدام  گر ترکیبی از فاز دو انجام داده ام، ولی ا

باید ادامه پیدا کند، شاید 10 درصد کار هم انجام نشده باشد. 

یک سری از برنامه های علمی در سند تحول تعریف شده اند تا واحدها، اقداماتی 
در ایـــن راســـتا انجـــام دهند. واحدها در این حوزه چگونـــه عمل کرده اند؟ در 2 
ســـال و نیم باقی مانده از ســـند تحول، شـــاهد چه اتفاق جدیدی در دانشـــگاه 

آزاد اسامی خواهیم بود؟
ی  ی خود ســـامانه ســـوار کردیـــم. یـــک رتبه بندی رو مـــا یـــک گزارش گیـــری رو
یم و خروجی مان را با سند چک می کنیم. در حال حاضر  برنامه های علمی دار
اعدادی ندارم تا به شما بگویم. یک خروجی از سامانه می گیرم که همه عدد و 
گر درصد رشدشان  رقم و کاملا کمیتی است. در ادامه با سند چک می کنم. ا
خـــوب بـــود، می گویم برنامه علمی خوب اســـت و کیفیـــت برنامه و همچنین 
درجه دبیرخانه را بالاتر می برم. مثلا مرتبه دبیرخانه پنج است، آن را چهار یا 
یم. از طرف  سه یا دو می کنم. از یک تا هفت برای دبیرخانه ها، درجه بندی دار
دیگر بعضی از برنامه ها را به هر دلیلی تعلیق می کنیم؛ مخاطب نداشـــته یا 
مجری خوب کار نکرده یا اســـتان عملکرد خوبی نداشـــته است. تعلیق کرده 
و می گوییم نمی خواهیم این برنامه انجام شود. با سند چک می کنیم. معمولا 
استان های خوب ما از سند عقب نیستند. یک سری از استان ها اصلا برنامه 

علمی ندارند که بخواهیم آنها را چک کنیم. 

دانشگاه آزاد اسامی 4 قدم داشته؛ برنامه علمی، پلتفرم های برنامه علمی که 
تحت پژوهشیار بالا آمده و کل کار را منسجم کرده، پیش دفاع و مشابهت یاب. 

می توان گفت این موارد، 4 قدم دانشـــگاه آزاد اســـامی در زمینه پژوهش اثرگذار 
بوده است؟

بحث پیش دفاع جداســـت یعنی ما می خواهیم کیفیت رســـاله های دکتری 
یم. ســـالانه 100 هزار مورد  خـــود را افزایـــش دهیم. حـــدود 270 هزار پروپوزال دار
ک«  دیگـــر هـــم اضافه می شـــود؛ بـــه اندازه تمـــام وزارت علـــوم کـــه در »ایراندا
یم. وقتی بانـــک اطلاعاتی به این بزرگی  می گذارنـــد، پروپـــوزال و پایان نامه دار
ک  یم یک ایراندا ید، خودتان می توانید یک مشابهت یاب باشید. ادعا دار دار
هستیم، به همین دلیل یک مشابهت یاب برای خودمان نوشته ایم و خودمان 
ک بزرگ می دانیم. علتی که مشابهت یاب نوشتیم، این بوده  را به اندازه ایراندا
و علـــت پیش دفـــاع هم افزایش کیفیت اســـت. پایش هم بـــرای طبقه بندی و 
اثرگذار کردن پژوهش ها بوده، اما پلتفرم، بحث دیگری است. وقتی از پلتفرم 
حرف می زنید، موضوع خیلی باز می شـــود. با توجه به تعریفی که قبل تر برای 
ی است، چون نمی توان آن را  شـــما ارائه کردم، ســـت یک سیلیکون ولی مجاز

پلتفرم پژوهشی دانست. 

چرا تعداد برنامه های علمی در استان تهران نسبت به دیگر استان ها بیشتر است؟
چون استان تهران به راحتی 60 تا 70 درصد پروپوزال های ما را داشت. 

 ابتدا تصورمان این بود که بیشـــتر واحدهای پیشـــرو را از میان واحدهای تهران 
انتخاب کرده اید؟

نه، باید قبول کنیم واحدهای تهران، واحدهای قوی تری نسبت به کل کشور 
هستند. تعداد دانشجویان، اعضای هیات علمی و پروپوزال های آنها بیشتر 
اســـت و شـــرایط به صورت خودکار این گونه می شـــود. در این میان قرار است 
برنامه ها به روزرسانی و اصلاح  شوند، ولی به شدت مقاومت می کنیم تا برنامه 

جدیدی ندهیم. 

 چرا؟ علت چیست؟
یاد کنید  همین برنامه ها رشد پیدا کنند، بهتر است. وقتی تعداد برنامه ها را ز
آسیب ایجاد می شود. 100 دانشجو را در 50 برنامه پخش کنید، بهتر است یا 
در 30 برنامه؟  هر چه تعداد برنامه ها کمتر باشـــد، پخش شـــدگی دانشـــجویان 
و تعداد آنهایی که رجوع می کنند بیشـــتر می شـــود، کیفیت کار بالاتر می رود. 
افزایش تعداد برنامه ها، کار خوبی نیست؛ مگر برنامه هایی که مخاطب داشته 
باشـــند. مثلا هوش مصنوعی، مخاطب دارد و حتما باید اضافه شـــود، ولی 
یک ســـری برنامه ها مخاطب ندارند و دلیلی نیســـت که وجود داشته باشند. 
گر چنین برنامه ای ارائه کنید، صرفا  کار خاصی هم در آنها اتفاق نمی افتد. ا
ی می کنند و سرآخر هم چیزی دستمان  تعدادی دانشجو به آنجا می روند، کار
را نمی گیرد. تعداد و علاقه مندی به هر دلیلی کم اســـت، پس باید به ســـمت 
یاد است  یم که برایمان مفید هستند، تعداد دانشجو در آنها ز برنامه هایی برو
و دانشـــجویان و اســـتادان به هر دلیلی علاقه مند هستند؛ این نشان می دهد 
توانمندی من در دانشگاه یعنی چه. وقتی همه دانشجویان من در دانشگاه 
ی پدافند کار می کنند، حتما اســـتادانم قوی هســـتند. دلیلی ندارد پدافند  رو
ی های خورشیدی بچسبم؛ وقتی هیچ کسی کار نمی کند.  را رها کنم و به انرژ

ما می خواهیم تعداد را کنترل کرده و شاید حتی کمتر کنیم. 

یک ســـری از اســـتادان درباره موضوعـــات مختلف، گایه هایـــی مطرح کردند. 
به طور مثال برخی می گویند نمی توان برای همه رشـــته ها برنامه علمی نوشـــت. 

چطور به این نقد پاسخ می دهید؟
درباره زبان انگلیســـی باید بگویم؛ اتفاقا خودم در جلســـه ای گفتم فکر کنید 
و یک برنامه علمی برای زبان انگلیســـی بنویســـید. هیچ کســـی نمی آید. من 
هم تخصص زبان انگلیســـی ندارم. ســـوالم این است آیا واقعا زبان انگلیسی 
به هیچ دردی نمی خورد؟ از کســـانی که انتقاد می کنند، ســـوالی دارم آیا زبان 
انگلیسی به عنوان موردی کاربردی در هیچ جایی استفاده نمی شود؟ می شود 
گر هم نمی شود، اعلام  گر می شود، جلو بیایند و برنامه بنویسید. ا یا نمی شود؟ ا
یم. من این ادبیات را قبول ندارم که زبان انگلیســـی  کنند تا ما کلا آن را بردار

در جایی استفاده نمی شود. 

خیلی از استادان پیش من آمدند. دقیقا یادم هست فردی که رشته اش زبان 
انگلیســـی بود، در جلســـه ای به میزبانی مشـــهد، همین صحبت را مطرح کرد 
و من نیز جواب مشابهی دادم. به او گفتم آیا فکر می کنید زبان انگلیسی در 
هیچ کجا اســـتفاده نمی شـــود؟ او جواب داد: »نه، اصلا این گونه نیست. زبان 

یادی هم دارد.« گفتم برنامه بنویسید؛ ولی نمی نویسند.  انگلیسی، کاربرد ز

علت چیست که نمی نویسند؟
ی نمی کنند. من  نمی دانـــم. بایـــد از آنهـــا بپرســـید. گلایه دارنـــد، ولی همـــکار
نمی توانم آن را رها کنم. این طور باشد همه رشته ها می گویند ما را رها کنید. 

رشته های دیگری به جز زبان انگلیسی هم معترض بودند؟
یادی مثل ادبیات فارســـی و زبان فرانســـه هم بودند و همین  بله، رشـــته های ز
حرف را می زنند. بعضی از رشته ها، دانشجویان بیشتری داشته و مشکلات 
ی رشـــته ما نمی توان برنامه  بیشـــتری هم دارند. حرف شـــان این اســـت که رو
علمی نوشـــت. ولی همین حرف را به آنها بگویید، مدعی می شـــوند نگارش 
برنامه شـــدنی اســـت. چنانکه گفتم در مشـــهد، اســـتاد زبان انگلیسی چنین 
حرفی به من زد. به او گفتم اعتقادتان این است برای زبان انگلیسی نمی توان 
هیچ برنامه نظام مندی نوشت؟ جواب داد: »من چنین حرفی نزدم. می شود 

نوشت.« گفتم پس بنویس. 

یعنی معتقدید در همه رشته ها می توان برنامه علمی داشت؟
بله. شما این گونه فکر می کنید که می خواهیم همه را به صنعت وصل کنیم. 

اصلا به صنعت وصل نکنیم. 

برنامه ای مثل »گفتمان مقاومت« در کرمان اصا به صنعت وصل نمی شود. 
بله، ولی نوشـــته اند. من آدم خبره ای در انگلیســـی نیستم، ولی خیلی راحت 
می توانـــم درک کنـــم کـــه بالاخره حـــوزه انگلیســـی، »subject« )موضوع(هایی 
در پژوهش دارد. مگر می شـــود نداشـــته باشـــد؟ چگونه ادبیات فارســـی ما در 
پژوهش، موضوع دارد؟ چگونه حافظ شناســـی مربوط به قرن هفتم و هشـــتم 
یـــم و هنـــوز دربـــاره »حافظ« حرف می زنند؟ چون فارســـی می فهمم، مثال  دار
فارسی می زنم. برنامه »حافظ شناسی« تعریف کرده و درباره غزلیات و مسائل 
خاص آن صحبت کنید؛ این درخت دانش بوده و چیز عجیبی نیست. فردا 
می گویم در حوزه حافظ شناسی و غزلیات او 300 پایان نامه دارم. برنامه علمی، 
همیـــن اســـت. چـــه لزومی دارد به صنعت وصل شـــود؟ همه چیز به صنعت 
وصل نمی شـــود. رهبری هم در صحبت هایشـــان فرمودند: »مرزهای دانش.« 
ادبیات فارسی و زبان انگلیسی، دانش هستند، پس مرزهایشان را جلوتر ببریم. 

ارتباط سراها به طور مشخص با صنایع شکل می گیرد. مثا »ذوب آهن« با صنعت 
ارتباط برقرار می کند و یک سری دیگر مانند »مقاومت« ارتباط دیگری دارند. 

ارتباط آنها با جامعه است. اینها حرف هایی است که باید آدم های دقیق بزنند 
و من نباید مطرح کنم. حالا می گویم به طور مثال شـــما چگونه روانشناســـی را 
به پزشکی وصل می کنید؟ چرا ادبیات فارسی را به پزشکی وصل نمی کنید؟ 
چرا نمی خواهید برخی مشکلات روانی را با شعر حل کنید؟ پس راهی وجود 
دارد تا شعر را به پزشکی وصل کنید، پس این کار را انجام دهید. شنیده اید 
یـــد آهنگ شـــجریان گوش کنیـــد، حالتان خوب می شـــود.  کـــه می گوینـــد برو
ید و وصل کنید. چرا ایـــن کار را نمی کنند؟ من که  حتمـــا چیـــزی هســـت. برو
ی کنم. اســـتادان ادبیات باید ایـــن کار را انجام دهند،  نمی توانـــم چنیـــن کار
امـــا ورود نمی کننـــد. این تفکر را قبول ندارنـــد یا به آن فکر کرده اند؛ نمی دانم. 
مـــن ایـــن حرف را قبول نمی کنم؛ حوزه ای در دنیا باشـــد که تحقیقات جدید 
گر چنین چیزی هســـت یعنی مرده اســـت. همه حوزه های  نداشـــته باشـــد. ا
علـــم، تحقیقـــات جدید دارند. وقتی از علم، حرف می زنیم، ادبیات فارســـی 
یاضیات کاربردی و غیرکاربردی نیز از نگاه  هم از نظر من یک علم اســـت. ر
یاضیدانی می نشیند و معادله دیفرانسیلی را حل می کند  من علم هستند. ر
که تا حالا حل نشـــده یا مقاله چاپ می کند؛ این مرز دانش اســـت. همین کار 

را برای ما »categorized« کنند، ولی نمی کنند. 
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مدرک فارغ التحصیلی دانشـــجو مژده مشـــایخی اســـفیچار فرزند غلامرضا 
به شـــماره شناســـنامه  3020096502صادره از جیرفت در مقطع کارشناســـی 
ناپیوســـته در رشـــته آموزش وپرورش ابتدایی واحد دانشـــگاه آزاد جیرفت با 
شـــماره تماس0938604078 مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده 
تقاضا می شـــود اصل مدرک دانشـــگاهی را به دانشگاه آزاد واحد جیرفت به 

نشانی جیرفت میدان دانشگاه ارسال نماید.

آگهی فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای 
واگذاری حجمی  امور خدمات و نظافت 

ســـازمان مجری ســـاختمان ها و تأسیســـات دولتی و عمومی وزارت راه و شهرســـازی در 
نظـــر دارد مناقصـــه عمومی یک مرحله ای واگذاری حجمی  امور خدمات و نظافت 
ســـاختمان مرکـــزی خود را به شـــماره فراخـــوان )2003003092000020( را از طریق ســـامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از زمان دریافت 
اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد 
و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 
مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

 تاریخ انتشار فراخوان در سامانه مورخ  1403/04/09  می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 19 مورخ   1403/04/15

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت: 19  مورخ   1403/04/26

زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت  8:30  صبح مورخ  1403/04/30 
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص 

اسناد مناقصه و ارائه پاکات:
آدرس: تهران میدان ونک، خیابان ملاصدرا، خیابان شـــیراز شـــمالی، خیابان دانشور 
ک 33، ســـازمان مجری ساختمان ها و تأسیسات دولتی و عمومی، اداره  شـــرقی، پلا

کل توسعه منابع انسانی و پشتیبانی، تلفن 88039554  و 88039504
گهی از برنده مناقصه دریافت خواهد شد.  هزینه درج آ

گهی هیچ گونه تعهدی برای دستگاه مناقصه گذار ایجاد نمی نماید. درج این آ
  سازمان مجری ساختمان ها و تأسیسات دولتی و عمومی وزارت راه و شهرسازی

شماره شناسه1740033  
  شماره م.الف1126

نوبت دوم

آگهی مناقصه عمومی 1403-256
نوبت اول: 10/ 1403/04 - نوبت دوم: 11/ 1403/04

ــر دارد  ــیراز در نظـ ــهرداری شـ ــهری شـ ــای شـ ــی فضاهـ ــران و بازآفرینـ ــازمان عمـ   سـ
اجـــرای عملیـــات آرماتوربنـــدی، قالب بنـــدی و بتن ریـــزی )شـــفت، ســـتون و 
سرســـتون، عرشـــه( پـــل شـــماره یـــک و دو و پـــل ورودی اداره اطلاعـــات پـــروژه 
ی  ــزار ــق برگـ ــتمزدی( را از طریـ ــورت دسـ ــم )به صـ ــطح جام جـ ــع غیرهمسـ تقاطـ
مناقصـــه عمومـــی در ســـامانه تـــدارکات الکترونیکـــی دولـــت ) ســـتاد ( بـــا شـــماره 
گـــذار نمایـــد. لـــذا از  فراخـــوان  2003096688000182 بـــه اشـــخاص واجـــد شـــرایط وا
ـــا  ـــه شـــرایط ذیـــل دعـــوت بـــه عمـــل می آیـــد ب ـــا توجـــه ب کلیـــه اشـــخاص حقوقـــی ب
یافـــت اســـناد مناقصـــه و  مراجعـــه بـــه آدرس WWW.Setadiran.ir نســـبت بـــه در
تحویـــل آن اقـــدام نماینـــد. در صـــورت عـــدم عضویـــت قبلـــی، ثبت نـــام در ســـامانه 
یافـــت گواهـــی امضـــای الکترونیکـــی صاحبـــان امضـــاء مجاز از ســـوی  مذکـــور و در
متقاضیـــان جهـــت شـــرکت در مناقصـــه الزامـــی اســـت. ضمنـــا در صـــورت نیـــاز بـــه 
اطلاعـــات بیشـــتر شـــماره تلفـــن: 07138350729 آمـــاده پاســـخگویی می باشـــد.

یال   مبلغ برآورد: 85/203/420/509 ر
مدت قرارداد :  12ماه

کلیـــه اشـــخاص حقوقـــی بـــا ارائـــه رتبه بنـــدی و  شـــرایط شـــرکت کنندگان: 
صلاحیـــت دارای اعتبـــار از ســـازمان برنامه وبودجـــه کشـــور حداقـــل پایـــه 5 در 
ـــه  ـــوع مناقص ـــا موض ـــط ب ـــابقه مرتب ـــه و س ـــا ابنی ـــرودگاه ی ـــد و ف ـــته های راه و بان رش
کـــه بـــا دســـتگاه های اجرایـــی  ی می باشـــد  )ســـوابقی مـــورد تاییـــد شـــهردار
باشـــد( و ارائـــه گواهینامـــه تاییـــد صلاحیـــت ایمنـــی از اداره کل تعـــاون، کار و 
ی الزامـــی می باشـــد.  رفـــاه اجتماعـــی و تصویـــر گواهینامـــه صلاحیـــت پیمانـــکار

ی، ابتدای بزرگراه سردار سلیمانی. ، بلوار جمهور : شیراز محل انجام کار
ـــال به صـــورت ضمانتنامـــه  ی ـــغ ســـپرده شـــرکت در مناقصـــه 4/270/000/000 ر مبل
ی ســـپرده 100805504742  بانکـــی یـــا فیـــش واریـــزی نقـــدی بـــه حســـاب جـــار

ـــع 101768 ـــد مرج ـــا ک ـــیراز ب ی ش ـــهردار ـــام ش ـــه ن ـــهر ب ـــک ش بان
برنـــدگان اول و دوم مناقصـــه هـــرگاه حاضـــر بـــه انعقـــاد قـــرارداد نشـــوند ســـپرده 

آنـــان بـــه ترتیـــب ضبـــط خواهـــد شـــد.
در زمـــان انعقـــاد قـــرارداد 5% مبلـــغ پیشـــنهادی به عنـــوان ضمانـــت حســـن اجـــرای 

تعهـــدات به صـــورت ضمانتنامـــه بانکـــی یـــا فیـــش واریـــزی اخـــذ می گـــردد.
کثـــر تـــا  یـــع( اســـناد: متقاضیـــان می تواننـــد حدا یافـــت )توز آخریـــن مهلـــت در
ــامانه  ــه سـ ــه بـ ــق مراجعـ ــورخ 1403/04/17 از طریـ ــنبه مـ ــاعت 15:00 روز یکشـ سـ
یافـــت نماینـــد. لازم  تـــدارکات الکترونیکـــی دولـــت )ســـتاد( اســـناد مناقصـــه را در
بـــه ذکـــر اســـت مناقصه گـــران جهـــت شـــرکت در مناقصـــه می بایســـت در موعـــد 
ـــه  ـــر این صـــورت مجـــاز ب یافـــت اســـناد اقـــدام نماینـــد در غی ـــه در مقـــرر نســـبت ب

ارائـــه پیشـــنهاد قیمـــت نمی باشـــند.
کثـــر  آخریـــن مهلـــت ارائـــه پیشـــنهادات و ثبـــت اســـناد و مـــدارک در ســـامانه حدا
تـــا ســـاعت15:00 روز یکشـــنبه مـــورخ 1403/04/31  می باشـــد. شـــرکت کنندگان 
ی کمیســـیون ســـپرده شـــرکت در مناقصـــه را  می بایســـت تـــا قبـــل از برگـــزار
ـــوار  ـــدای بل ـــی - ابت ـــت جنوب ـــوار عدال ـــیراز – بل ـــه آدرس  ش ـــی ب ـــورت فیزیک به ص
دولت غربی - جنب درمانگاه آزادگان - ســـازمان عمران و بازآفرینی فضاهای 

شـــهری- واحـــد قراردادهـــا تحویـــل نماینـــد.
کات: روز دو شـــنبه ســـاعت 13:00 مـــورخ یـــخ و محـــل بازگشـــایی پـــا  تار

ی منطقـــه یـــک،   01/ 1403/05 در محـــل چهـــارراه خلدبریـــن،  طبقـــه ســـوم شـــهردار
ســـالن جلســـات کمیســـیون عالـــی معامـــلات می باشـــد. 

یخ ارائه پیشنهاد قیمت می باشد. مدت اعتبار پیشنهاد سه ماه از تار
ــورخ 82/9/15  ــنامه شـــماره 101/173073 مـ ــر اســـاس بخشـ ــا بـ ــاد بهـ تعدیـــل آحـ

ســـازمان برنامه وبودجـــه پرداخـــت خواهـــد شـــد.
هیچ گونه وجهی بابت پیش پرداخت داده نخواهد شد.

گهی به عهده برنده مناقصه خواهد بود. بدیهی است هزینه آ
ی در رد یـــک یـــا تمـــام پیشـــنهادها مختـــار می باشـــد در این صـــورت   شـــهردار

ســـپرده ها مســـترد می گـــردد.
برنـــده مناقصـــه موظـــف اســـت تـــا قبـــل از انعقـــاد قـــرارداد مـــدارک مثبتـــه در 

خصـــوص ثبت نـــام در ســـامانه ثنـــا را ارائـــه نمایـــد.
شـــرکت در مناقصـــه و دادن پیشـــنهاد بـــه منزلـــه قبـــول شـــروط و تکالیـــف 

ی می باشـــد. ی موضـــوع مـــاده 10 آیین نامـــه معامـــلات شـــهردار شـــهردار
سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به مناقصه در اسناد مناقصه مندرج است.

 https://shaffaf.shiraz.irگهی و اطلاعات مربوط به مناقصه از طریق سایت  آ
قابل مشاهده می باشد.

برنده مناقصه موظف به ثبت نام در سایتvendor.shiraz.ir می باشند.
اطاعـــات تمـــاس ســـامانه ســـتاد جهـــت انجـــام مراحـــل عضویـــت در ســـامانه: 

مرکـــز تمـــاس: 1456
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